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آگاهی از مسائل حقوقی به پیشگیری از وقوع بسیاری از جرائم و حوادث ناخوشایند کمک می‌کند. 
در این صفحه با کمک گروهی از وکلا و  حقوقدانان دادگستری به سؤالات روز حقوقی شما پاسخ می‌دهیم.

در تصادفات با رساندن سریع مصدوم به بیمارستان 
می‌توان جان او را نجــات داد یا از خطرات احتمالی 
بیشتر جلوگیری کرد اما برخی به جای اینکه هرچه 
زودتر برای نجــات حال مصدوم چاره بیندیشــند 
از محــل حادثــه متواری می‌شــوند. امــا چگونه  
 می‌توان از راننده متخلف فراری شکایت کرد و دیه 

گرفت؟
در این حوادث ابتدا باید با پلیــس تماس گرفت تا 

کروکی محل حادثه دقیق تعیین شود. 
در قدم بعدی باید درصورت امکان فرد آسیب‌دیده یا 
بستگان او به کلانتری محل حادثه مراجعه کنند و با 
مدارکی مثل عکس، فیلم، یادداشت پلاک خودروی 

متواری و... شکایت خود را ثبت کنند. 
در این مرحله کلانتری پــس از معرفی فرد مصدوم 
به پزشکی قانونی و تکمیل پرونده آن را به دادسرای 
محل وقوع جرم ارجاع می‌دهد. ســپس دادسرا با 
تکمیل تحقیقات و صدور قرار مناسب، پرونده را به 

دادگاه ارسال می‌کند.
 حال اگر فرد متواری شناســایی شود، دادگاه برای 
او مجازات متناســب تعیین و حکم به پرداخت دیه 
توسط فرد یا شرکت بیمه صادر می‌کند، در غیراین 
صورت یعنی شناسایی‌نشــدن راننــده مقصر ابتدا 
مطابق ماده ۸۵ قانون آیین دادرســی کیفری »در 

مواردی که دیه باید از بیت‌المال پرداخت شود، پس 
از اتخاذ تصمیم قانونی راجع به سایر جهات، پرونده 
به دســتور دادســتان برای صدور حکم مقتضی به 

دادگاه ارسال می‌شود.«
اما منظور از پرداخت دیه از بیت‌المال چیســت؟! 
صندوق تأمین خســارت‌‌های بدنی، نهاد بیمه‌ای 
عمومی، غیردولتی و مستقل است که برای حمایت 
از کسانی که در حوادث رانندگی دچار زیان شده‌اند 
و امکان دریافت خسارت از مقصر یا شرکت بیمه را 
ندارند، ایجاد شده است. این صندق براساس ماده ۱۰ 
قانون بیمه اجباری شخص ثالث، درصورتی که بنا به 
یکی از دلایل زیر، افراد زیان‌دیده در حادثه رانندگی 
نتوانند از مقصر خسارت دریافت کنند، خسارت را 

جبران خواهد کرد:
فرد مقصر بیمه‌نامه نداشــته باشــد یــا اعتبار آن 
پایان یافته باشد، شناسایی‌نشــدن مقصر حادثه، 
عدم‌کفایت پوشش مالی بیمه‌نامه ناشی از افزایش 
مبلغ ریالی دیه، تعلیق یا لغو پروانه فعالیت شرکت 
بیمه، صدور حکم توقف یا ورشکســتگی شــرکت 
بیمه و خسارت‌های بدنی خارج از تعهدات شرکت 

بیمه‌گر.
با توجه به ماده ۴۵۲ قانون مجازات اسلامی مصوب 
۱۳۹۲، دیه حق شخص مجنی‌ علیه یا ولی دم است 

و آثار مســئولیت مدنی یا ضمان را دارد. همچنین 
مطابق مــاده ۴۵۰ قانــون یادشــده پرداخت دیه 
منوط به درخواســت مجنی علیه یا ولی دم است و 
پرداخت دیه از صندوق موضوع ماده ۲۱ قانون بیمه 
اجباری خسارات وارد‌ شــده به شخص ثالث نیز به 
همین منوال است و همانطور که از نام این صندوق 
مشخص است، این نهاد وظیفه تأمین خسارات جانی 
و بدنی ناشــی از حادثه رانندگی را بر عهده دارد، نه 

خسارت‌های مالی.
اما اگــر نتیجه تحقیقات در مراجــع قضایی بیانگر 
این باشــد که شــاکی راننده متواری را می‌شناسد 
اما از معرفــی او خودداری می‌کنــد، آیا تأثیری در 
تصمیــم دادگاه دارد؟ مطابق بنــد ب مواد ۴ و ۲۱ 
قانون بیمه اجباری خســارات واردشده به شخص 
ثالث در اثر حوادث ناشــی از وسایل نقلیه، صندوق 
تأمین خسارت‌های بدنی، برای حمایت از زیان‌دیده 
درنظر گرفته شــده اســت تا در کوتاه‌ترین زمان 
ممکن خســارت‌های واردشــده به او جبران شود، 
اما چنانچــه دادگاه تصادف را احــراز نکند یا برای 
دادگاه محرز شود که شاکی با علم به هویت راننده 
مقصر، از معرفی او خودداری می‌کند، موجبی برای 
صدور حکم بر محکومیت صندوق به پرداخت دیه 

وجود ندارد.

یکی از مهم‌تریــن پرونده‌هایی کــه در دادگاه‌های 
خانواده مطرح و رسیدگی می‌شود، پرونده‌های مربوط 
به نفقه است. اما نفقه چیست؟ زن در برابر کارهایی که 
در خانه برای مرد انجام می‌دهد حق و حقوقی دارد 
که شوهر موظف است آن را پرداخت کند. در این بین 

چند نکته وجود دارد.
اول اینکه طلــب زن بابت نفقه، طلب ممتاز اســت، 
این معنی که حتی درصورت ورشکستگی یا فوت  به‌
شــوهر یا عدم‌کفایت اموال او برای پرداخت نفقه بر 
سایر بدهی‌ها مقدم خواهد شــد. زن حتی می‌تواند 
نفقه گذشته خود را مطالبه کند. نفقه زن مشروط به 
فقر او یا تمکن مرد نیست؛ یعنی زن حتی اگر ثروتمند 
هم باشــد می‌تواند از شــوهر نفقه بگیرد و وضعیت 

اقتصادی مرد درنظر گرفته نمی‌شود.

اما پرداخت نفقه تابع چه شرایطی است؟ درصورت 
عدم‌تمکین زن از مرد، نفقه ساقط می‌شود؛ یعنی مرد 
دیگر وظیفه‌ای نسبت به پرداخت نفقه ندارد. تمکین 
یعنی انجام وظایف زن در برابر مرد که دو نوع است؛ 
تمکین عام و خاص. تمکین عام یعنی اطاعت زن از 
شوهر در امور زندگی مشــترک و منظور از تمکین 
خاص برآورده‌ساختن خواســته‌های معقول روابط 

زناشویی مرد و زن است.
حالا درصورتی که مرد به همســرش نفقه پرداخت 
نکند، او چطور می‌توانــد نفقــه‌اش را مطالبه کند 
و ضمانت اجرایــی نفقه چیســت؟ ضمانت اجرایی 
عدم‌پرداخت نفقه هم حقوقی و هم کیفری است. به 
این معنی که زن می‌تواند با مراجعه به دفاتر خدمات 
الکترونیک قضایی دادخواست مطالبه نفقه گذشته و 

آینده ارائه کند. همچنین می‌تواند شکایت کیفری با 
عنوان ترک انفاق مطرح کند. در ازدواج موقت اما زن 
حق نفقه ندارد مگر آنکه شرط شده باشد. زن می‌تواند 
درصــورت امتناع مــرد از انفاق و عدم‌امــکان او به 
پرداخت، الزام او به بذل مدت را از دادگاه درخواست 
کند. بذل مدت یعنی بخشیدن مدت باقیمانده عقد 

موقت توسط مرد و رها‌ساختن زن از قید زوجیت.
اما آیا بعد از طلاق هم مرد باید نفقه پرداخت کند؟ در 
طلاق رجعی در زمان عده، نفقه زن بر عهده مرد است.
)طلاق رجعی مرد در دوران عــده حق رجوع دارد.( 
اما در طلاق بائن در زمان عده، نفقه زن برعهده مرد 
نیست مگر آنکه زن باردار باشد که تا زمان تولد نوزاد 
زن حق نفقه خواهد داشت)در طلاق بائن در دوران 

عده مرد حق رجوع ندارد.(

این روزها اینترنت نقش مهمی در انجام امور روزمره و 
ارائه خدمات ایفا می‌کند. در دوران مدرن بیشتر مردم 
از طریق پرداخت‌های اینترنتی خریدهای خود را انجام 
می‌دهند. از طرف دیگر هر روزه ایده دولت الکترونیک 
یا ارائه خدمات اداری در بســتر اینترنت، گسترش 
می‌یابد. با وجود مزایای فراوانی که این موارد برای افراد 
دارند، نباید از این نکته چشم‌پوشی کرد که گسترش 
اینترنت موجب ایجاد راه‌های جدیدی برای دسترسی 
به داده‌های دیگران و سوءاستفاده از آن نیز شده است. 
از جرائم مهمی که از این رهگذر گسترش یافته است 
می‌توان به جرم هک وای فای و اســتفاده غیرمجاز 
از شــبکه اینترنت دیگران اشــاره کرد. درخصوص 
استفاده غیرمجاز از شبکه اینترنت دیگری تا قبل از 
سال ۱۳۹۶می‌توانستیم طبق ماده یک قانون جرائم 
رایانه‌ای کلاهبرداری اینترنتی را مطرح کنیم اما از 
سال ۱۳۹۶ به بعد قانون خاصی تحت عنوان قانون 
مجازات استفاده‌کنندگان غیرمجاز از آب، برق، تلفن، 
فاضلاب و گازبه تصویب رسید که طبق این قانون به 

جرم استفاده از شبکه اینترنت می‌پردازیم.
ماده‌ یک این قانون بیان می‌کند: هر شخصی بدون 
دریافت انشعاب قانونی آب، برق، گاز و شبکه فاضلاب 
و اشتراک خدمات ارتباطی و فناوری اطلاعات مبادرت 
به استفاده از خدمات مزبور کند یا با داشتن انشعاب 
مبادرت به اســتفاده غیرمجاز کند، علاوه بر الزام به 
پرداخت بهای خدمات مصرفی و جبران خســارت 

و سایر حقوق مربوطه به شرح زیر جریمه می‌شود:
الف ـ درخصوص مصارف خانگی بــه جزای نقدی 
درجه6 موضوع ماده‌۱۹ قانون مجازات اسلامی مصوب 
۱۳۹۲/۲/۱ و در مصارف غیرخانگی به یک تا دوبرابر 

بهای خدمات مصرفی.
ب ـ  درصورت تکرار حسب مورد به حداکثر جریمه 

مقرر در بندالف و قطع انشعاب به‌مدت ‌3ماه تا 6ماه.
اما گاهی با هک‌کردن وای فا ی مواجه می‌شــویم. 
مقصود از هک‌کردن رمزگشایی و نفوذ به داده‌های 
دیگری، با کمــک دانش‌هایــی نظیــر نرم‌افزار و 
برنامه‌نویسی است. درخصوص هک‌کردن، می‌توان 
گفت هک وای فای، جرم اســت و چنانچه‌کســی، 
به‌طور غیرمجاز، داده‌های متعلق به دیگری را برباید، 
به مجازات‌های پیش‌بینی شده برای این امر در قانون 
جرائم رایانه‌ای، محکوم خواهد شــد. برای بررسی 
مجازات هک وای فای، باید به قانون جرائم رایانه‌ای، 
مراجعه کرد. این قانون، در فصل ســوم خود، تحت 
عنوان سرقت و کلاهبرداری مرتبط با رایانه، در مواد 
12و 13خود، مجازات‌هایی را برای جرائم ســرقت 
رایانه‌ای و ربودن اطلاعات افراد، به‌صورت اینترنتی، 

تعیین کرده است.  
درصورتی که فرد، صرفا با هک‌کردن، رمز وای فای 
دیگری را برباید ولی از آن، استفاده‌ای نکند، به حبس 
از 91 روز تا یک ســال یا جزای نقــدی از 500هزار 
تومان تا 2میلیون تومان، یا هر دو مجازات، محکوم 

خواهد شد.  

سونیا سلطانی
دکتری حقوق کیفری

همه‌‌چیز درباره نفقه

اگر در تصادفات راننده 
فرار کند از چه‌کسی باید 

دیه گرفت؟

  نحوه شکایت از همسایه سیگاری�
سیگار‌کشیدن در مکان‌های عمومی ازجمله آپارتمان یکی از 
مواردی است که موجب آزار همسایه‌ها می‌شود. در این موارد 
طبق تبصره یک ماده ۱۳ قانون جامع کنترل و مبارزه ملی با 
دخانیات برای کنترل سیگار‌کشیدن در آپارتمان و مکان‌های 
عمومی برای متخلف جزای نقدی تعیین شده و فرد متخلف به 

پرداخت جریمه محکوم خواهد شد.

  با اسکرین شات می‌توان شکایت کرد؟�
چنانچه فردی قصد شــکایت‌کردن از فرد دیگری را درباره 
مزاحمت در فضای مجازی یا... داشته باشد و تنها مدرک اثبات 
ادعایش، اسکرین‌شات‌های موجود در گوشی همراهش باشد، 
چنانچه این ادله در علم قاضی برای بررسی و کنکاش‌های دیگر 
مؤثر باشد و اصالت پیام‌ها و ساختگی‌نبودن آنها برای قاضی 

اثبات شده باشد، دارای وجاهت قانونی است.

جرم است؟هک‌کردن وای‌فای 

زهرا نوری ملامحله
وکیل دادگستری 

نیوشا محسن‌زاده
عضو کانون وکلای دادگستری مرکز


